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المديرية العامة للدراسات والتطوير

دائرة البيانات والمعلومات الاقتصادية 

Economic Data and Information Data DEPT



الانجازاتأن نضع نصب أعيننا أن بقاء و استمرار هذه يجب 

للنمو،اقتصاد سليم قابل : يرتكز على عاملين أساسيين 

.و شعور كل مواطن بكامل المسؤولية 

قابوس بن سعيد

1976نوفمبر 18

“We must bear in mind that the survival and the 

continuation of these achievements is based on two key 

factors: a viable economy and responsible citizens.”

Qaboos bin Said 

November 18, 1976
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:المقدمة

لكالمستهلحمايةالعامةالهيئةتصدرهاالتيالإحصائيةوالأرقاموالمعلوماتالبياناتتعتبر

يةالمعنالجهاتمختلفمعوالتنسيقبالتعاونوالتطويرللدراساتالعامةبالمديريةمتمثلة

طرأتالتيالتغيراتتعكسأنهاإذالمهمة،المؤشراتمنالسلطنةمحافظاتفيوإداراتهابالهيئة

المقدمةالمباشرةوغيرالمباشرةبالخدماتالمتعلقةالبياناتمختلفعلىالوقتمرورمع

.بشؤونهوالمهتمينللمستهلك

بياناتيتضمنالذيالإصدارهذالكمنقدمأنيسرنافإنهالمؤشراتهذهلأهميةونظراً

لدىالمقيدةبأنواعهاوالضبطياتوالمخالفاتوالبلاغاتالشكاوىإجماليعنتفصيلية

أخرىإحصائياتيتضمنكما.السلطنةمحافظاتبكافةالهيئةإداراتومديرياتمختلف

إلىبالإضافةالمالية،والغراماتالجزائيةوالأوامرالمستهلكلصالحالمحكومةالقضاياحول

.الهيئةبأنشطةالصلةذاتوالعامةالفنيةوالمؤشراتالتعريفاتبعض

،والمعلوماتالبياناتوتجويدتجميعفيالمديريةنهجعلىتأكيداالمؤشراتهذهإصداريأتي

فياعليهالاعتماديتممعلوماتمنتحتويهبماالبياناتلمستخدميإضافةتحققأننأملالتي

.وتجويدهالعملتطويربهدفبالهيئةالمستقبليةالعملخططرسم

السلطانالجلالةصاحبلحضرةالحكيمةالقيادةتحتالمعطاءالوطنهذالخدمةاللهوفقنا

.(ورعاهاللهحفظه)–المعظمسعيدبنقابوس
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Introduction:

The Public Authority for Consumer Protection (PACP) would like to present the
Annual Statistical Indicators of 2018 of which contains comprehensive statistical
data and information for the total types of complaints, reports and violations
recorded and received by the PACP and its administrative sectors (branches) all over
the Sultanate during the year 2018.

These statistics are accompanied by further data on seized goods and their types,
in addition to the court rulings ruled in favor of the consumer, penal orders, total
fines recorded and recoveries during the year. In addition to that, the report shows
the Training courses and qualification programs offered to the PACP staff in all its
authorities. Within the framework of assisting data users to obtain all details easily,
the statistics are presented according to the governorate branches they come from
and are arranged in a descending order as per the areas they address.

Hoping that this effort would realize the awaited objectives, we pray to Allah
Almighty to guide PACP in their efforts towards the interest of this homeland under
the guidance of His Majesty Sultan Qaboos bin Saeed, may Allah protect him.
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كلمة سعادة الدكتور رئيس الهيئة

.أجمعينوصحبههآلوعلىمحمدنبيناوالمرسلينالأنبياءخاتمعلىوالسلاموالصلاةالعالمينربللهالحمد

للمستهلكتنظرتعدلمعموماالمتقدمةالمجتمعاتفإنوبالتاليالاقتصادي،المجتمعفيالأساسيةوالركيزةالزاويةحجرهوالمستهلكيعدّ

.حولهالعناصرباقيتدورالذيالأساسيالعنصرهوأصبحبلالاقتصاديةالمعادلةفيهامشياعنصراباعتباره

المجالات،مختلففيالمنجزاتمنكــثيراـورعاهاللهحفظهـالمعظمسعيدبنقابوسالسلطانالجلالةصاحبحضرةبقيادةالسلطنةحققتوقد

وقد،السلطنةأرضعلىوالمقيمللمواطنوالنماءالرخاءتحقيقإلىالهادفالزاهرالعهدهذامنجزاتمنواحدةالمستهلكلحمايةالعامةالهيئةوتعد

التيوالرؤىالاهدافتحقيقسبيلفيواسعاًشوطاًقطعتأنهاكماالتنمية،مسيرةفيفاعلاشريكًاتكونأنالزمنيعمرهاقصربرغماستطاعت

اقالأسوومراقبةتنظيمفيبدورهاوالقياموتوعيته،المستهلكعلىالمحافظةشأنهامنالتيالجهودمنبالعديدقيامهاخلالمنوذلكأجلها،منانشئت

لك،المستهمعالتجاريةالتعاملاتفيوالشفافيةالعدالةمعاييرتحقيقأجلمنمصداقيةبكلوالعملالمستهلك،تجاهالسلبيةللممارساتحدلوضع

.بالتزاماتهوتبصيرهحقوقه،علىوالحفاظ

لإلقاءم2018لعامالسنويةالإحصائيةالمؤشراتالمستهلكلحمايةالعامةللهيئةالإحصائيّةالمؤشّراتتقريريأتيوالإنجازاتالأنشطةلهذهوتوثيقاً

مدارعلىوانجازاتهاالمختلفةالهيئةأنشطةتعكسمرآةيمثلوهوبالهيئة،العملمجالاتمختلففيأنشطةمنتموماجهد،منبذلماعلىالضوء

.العامذلك

الجزائية،والأوامروالقضايا،المضبوطة،والسلعوالمخالفاتوالبلاغاتالشكاوىعددإجماليحولشاملةمعلوماتعلىالتقريرهذاويحتوي

.المعطاءالوطنهذاربوععلىالمتوزّعةوإداراتهاالهيئةمستوىعلىالتأهيليةوالبرامجالتدريبيةوالدوراتالمالية،والغرامات

وصلتمامدىومتابعةالمجال،هذافيالمبذولةالجهودأهمعلىللوقوفوالباحثين،المستهلكحمايةبمجالللمهتمينمعيناًالتقريرهذايكونأنآملا

لوجههخالصاًعملنايجعلوأنويرضاه،يحبهماإلىجميعايوفقناأنالقديرالمولىًسائلا.المستهلكحمايةمجالفيمهمتقدممنالسلطنةإليه

.الكريم

سعيد بن خميس الكعبي / الدكتور 

رئيس الهيئة العامة لحماية المستهلك 
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Statistical data and indicators are the main component of work development and perfection.

In order to formulate policies and plans required for continuous development and perfection
of their work, the Public Authority for Consumer Protection (PACP) has always been particular
about periodical provision of such indicators and statistics.
The statistical indicators for the year 2018 have come in accordance with what had been observed from
real performance at Authority's head office and sub-departments in various Sultanate governorates. This
reflects the development different PACP fields of work have witnessed, and offers to view their role in the
area of perfection of services provided to consumers last year; as such, changes indicate the most
important changes observed, over time, on different data relating to direct and indirect services provided
to consumers in different areas.
While affirming our commitment to move forward on this approach, towards perfected our statistical data
that PACP keeps providing, we hope to make positive addition and increment to their users and utilizers,
expressing our thanks and appreciation to all those who have contributed to provision of such statistical
indicators.
May Allah almighty grant us success in the service of this dear beloved homeland under the guidance and
leadership of His Majesty Sultan Qaboos bin Said; May Allah protect him.

Dr. Said bin Khamis Al Ka'abi
Chairman 

Public Authority for Consumer Protection 

Chairman’s Statement
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(  2018)جائزة درع الحكومة الذكية 
Smart Government Award 

:Photo Galleryمعرض الصور  :
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( 2018) لتميز الحكومة والمدن الذكية23الـجائزة الشرق الأوسط 
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 صور من أنشطة معرض السلع المقلدة 
Photos of the counterfeit goods exhibition activities
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الملاحـــق

:تعريفات

."المستهلكحمايةلقانونمخالفةجراءمنمالضررتعرضهجراءمعنويأوطبيعيشخصمنكتابةأوشفاهةيقدماخباركلهي":الشكوى

عنمباشرضرريلحقهلممعنويأوطبيعيشخصأيمنالمختصينالهيئةلموظفيكتابةأوشفاهةيقدمكانتوسيلةبأياخباركلهو":البلاغ

."المستهلكحمايةقانونلأحكاممخالفةمعنويأوطبيعيشخصارتكاب

الضبطمأموريقبلمنضبطهيتمأومخالفة،لأيةلارتكابهضدهشكوىأوبلاغيُقدَممعنويأوطبيعيشخصكلضديتخذإجراءهي":المخالفة

."القضائي

أوفاسدةلكونهاالعرضيالضبططريقعنأوالتفتيشطريقعنسواءوتضبطقانوناً،تداولهاالمحظورالموادهي":(المضبوطةالسلع)المضبوطات

."المعتمدةوالمقاييسللمواصفاتمطابقةغيرأوالآدميللاستهلاكصالحةغيرأوسامةأومغشوشة

حمايةقانونبأحكامالتزامهلعدمالمعنويأوالطبيعيالشخصضدالقضائيالضبطمأموريحررهاالتيالمخالفةهي“:مضبوطاتبدونالمحررةالمخالفة

."المستهلك

التيعالسلعلىضبطبمحضرمقرونةالمعنويأوالطبيعيالشخصضدالقضائيالضبطمأموريحررهاالتيالمخالفةهي":بالمضبوطاتالمقرونةالمخالفة

."المعتمدةوالمقاييسللمواصفاتمطابقةغيرأوالآدميللاستهلاكصالحةغيرأومحظورةأوسامةأومغشوشةأوفاسدةكونهافييشتبه

مدىوتقريروالمضبوطةبهاالمشتبهالأدواتأوالسلعمنعينةعلىيجريفحصعملفييتمثلإجراءهو":والمعاينةللفحصالمحالةالمضبوطات

."للاستهلاكصلاحيتها

.للشكوىالناظرةالجهةأمامالمثولأجلمنعليهالمدعىتخطرالتيالوثيقةهو“:بالحضورالتكليفأمر

."الأسعاررفعطلببمبرراتمقرونالخدمةأوالسلعةسعررفعلغرضالمستهلكلحمايةالعامةالهيئةإلىيقدمطلبعنعبارةهو":الأسعاررفعطلب

."المخالفاتعنللإبلاغالمستهلكيناتصالاتاستقبالخلالهمنيتممركزهو":الاتصالاتمركز

أوالصانعةالشركةطريقعنوذلكالمنتجفيماعيبظهورثبوتحالةفيالمحليووكيلهاالصانعةالشركةبهتقومالزاميإجراءهو":الاستدعاءات

."آخربلدأيأوالمنشأبلدأوالسلطنةفيحكوميةجهةطريقعن

علىخطراتشكلخدمةأوسلعةفيعيببوجوديفيدالمختلفةالإعلاموسائلعبرمختصةجهةمنيصدرإشعارأواخطارعنعبارةهي":التحذيرات

."المستهلكوصحةسلامة

************
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Annexes
Definitions:
Complaint: "Any news provided orally or in Writing by a person as a result of being harmed due to a violation of the
Consumer Protection Law ."

Reports: "Any news provided in any ways; orally or in writing to the authority’s employees from a person who did not get a
direct harm due to a direct violation from other person to the Consumer Protection Law ."

Violation: "An action against a person who submits a complaint or a complaint have been submitted against him for any
offense, or is seized by judicial officials ."

Confiscating items: "substances which are prohibited by law and are controlled either by inspection or by accidental seizure
because they are corrupt, adulterated, poisonous, and unsuitable to human consumption or not conforming to the approved
standard specifications ."

Deregulation violation without confiscation items: “it’s the violation that is issued by the judicial officer against a person
for not obeying the Consumer Protection Law ".

Deregulation Violation accompanied with confiscation items: "is the violation that is issued by the judicial officer against a
person, along with a record of the seizure of goods suspected of being corrupt, adulterated, poisonous, prohibited, and
unsuitable to human consumption or not conforming to the approved standard specifications ."

Checked and inspected confiscation items: "is the procedure of conducting an examination of a sample of suspicious or
seized goods or instruments and determining their suitability for consumption ".

Order to be present: "is the document that informs the defendant in order to appear before the party to the complaint.
Raising Prices application: "It is a request submitted to the General Authority for Consumer Protection for increasing
product or service prices, supported by the reason of the request of increasing prices ."

Call Center: "It is a center where consumers can call to report about a violation ."

Calls: "A mandatory procedure done by the manufacturer and its local agent if a defect appear in a product by the
manufacturer or by a government agency in the Sultanate, origin country or any other country ."

Warnings: "is a notice issued by an authority through media stating that there is a defect in a good or service that poses a
danger to the safety and health of the consumer ."45



تم بحمد الله 

الــــهيئة العامة لحمايــــة المستهـــــــلك 

والتطــــــويرالـــعامة للــــــدراسات المديـــــرية 

دائرة البيانات والمعلومات الاقتصادية 

م2019عام/ يناير شهر 

معناتواصل 

80077997---80079009/ خط المستهلك 

www.pacp.gov.om.
قسم مراجعة وتحليل البيانات / إعداد وإشراف 

مريم بنت خميس بن صالح الغيلانية / المهندسة : تصميم الانفوجرافيك 

Public Authority for Consumer Protection 
General Directorate of Studies and Development

Economic Data and Information DEPT 
January /2019

Call Center / 80079009 ---80077997
www.pacp.gov.om
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